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Miniszteri beszámoló a magyar EU-elnökség időszakában a 

kohéziós politikában és a területi kohézióban elért eredményekről 

az Európai Parlament REGI szakbizottságának ülésén 

Brüsszel, 2011. július 11. 

 

Fellegi miniszter úr képviseletében Kovács Tamás Iván helyettes 

államtitkár úr vett részt az ülésen és mutatta be a magyar EU-elnökség 

eredményeit. 

 

 Köszöntöm Elnök Asszonyt, az európai parlamenti képviselőket, 

valamint a jelenlévő, és az ülést interneten keresztül figyelemmel 

kísérő érdeklődőket.  

 2011. június 30-án a magyar elnökség végéhez érkeztünk, sikeres 

és eseményekben gazdag félév áll mögöttünk.  

 Örömmel tölt el, hogy immár harmadik alkalommal veszünk 

részt a Regionális Fejlesztési Bizottság ülésén és 

beszámolhatok a magyar elnökség Regionális Politika terén 

végzett munkájáról és eredményeiről, valamint a jövőben előttünk 

álló feladatokról.  

 

A magyar elnökség célkitűzései a Regionális Politika terén 

 A magyar elnökség mottója az „erős Európa” volt, s az átfogó 

elnökségi stratégián belül a Regionális Politika kulcsfontosságú 

prioritással bírt.  

 Az volt a törekvésünk, hogy tovább erősítsük a Kohéziós Politikát, 

hiszen egy erősebb Európa fenntartható növekedést, 

foglalkoztatást és versenyképességet igényel. Ezáltal válhat az 

Európai Unió gazdaságilag kiegyensúlyozottabbá, és a globális 

színtéren is erősebbé. Olyan erős Kohéziós Politikát képzeltünk 

el, amely hatékonyabban tud reagálni az újfajta kihívásokra és 

alapvető eszköze lehet az Európa 2020 Stratégia végrehajtásának.  

 Különösen fontos ez a válság utáni nehéz gazdasági helyzetben, 

amikor valamennyi uniós politikának nagyobb hatékonyságra van 

szüksége. Meg kellett vizsgálni hogyan maximalizálhatjuk a politika 
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által elérendő eredményeket a lehető legköltséghatékonyabb 

módon. Úgy gondolom, hogy a Kohéziós Politika már bizonyított az 

elmúlt időszakban, ugyanakkor, mint minden uniós politika 

területen, itt is vannak még rejtett tartalékok.  

 A magyar elnökség stratégiáját ezért úgy alakítottuk ki, hogy a 

politika jövőjére vonatkozó tervezés kezdeti lépései során vegye 

figyelembe az Európai Unió átfogó gazdasági környezetét, 

valamint a Kohéziós Politika jelenlegi helyzetét. Stratégiai 

célkitűzéseinkkel összhangban átfogó célul tűztük ki, hogy 

hangsúlyozzuk e szakpolitika fontosságát, hatékonyságának és – 

elsősorban eredményeinek tekintetében – láthatóságának 

növelését. Ennek érdekében a magyar elnökség magas politikai 

szintre emelte a Kohéziós Politikát, amely jelentős médiafigyelmet 

vonzott és elősegítette a politika elismertségének széleskörű 

növekedését.  

 Célunk volt továbbá egy Európai Parlament-barát elnökség 
kialakítása.  Ezért érdemi egyeztetéseket folytattunk az Európai 
Unió Tanácsával, az Európai Parlamenttel és az Európai 
Bizottsággal, annak érdekében, hogy a Lisszaboni Szerződés 
gyakorlati nehézségeiből fakadó intézményközi konfliktusokat 
csökkentsük, elősegítve a minél hatékonyabb közös 
döntéshozatalt.  

 Elnökségünk kiemelt célja volt továbbá, hogy felhívja a figyelmet a 
területi szempontok fontosságára, és mindezt a regionális 
politikában, az Európa 2020 Stratégia végrehajtásában, valamint a 
kohéziós politika jövőjéről szóló vita során is érdemben 
megjelenítse. Ennek érdekében összekapcsoltuk a 
területfejlesztési és kohéziós politikai rendezvényeinket. 

 A Kohéziós Politika területén specifikus célunk volt, hogy az Ötödik 
Kohéziós Jelentés következtetéseiben megismert bizottsági 
javaslatokat részletesebben tárgyaljuk és a koncepcióktól a 
konkrétumok irányába mozduljunk el, elősegítve ezzel a 
jogszabályok mielőbbi elfogadását és az új programozási időszak 
elindítását.  

 A magyar elnökség ezért témát néhány kiemelt és részletesen 
tárgyalt az elnökségi fórumokon. Így kapott kitüntető figyelmet a 
stratégiai programozás, a tematikus koncentráció, az integrált 
megközelítés és az eredmény orientáció, valamint azok 
végrehajtási vonatkozásait.  
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Engedjék meg, hogy az egyes elnökségi eseményekhez kapcsolódva 

részletesen is beszámoljak a magyar elnökség eredményeiről. 

 A magyar elnökség egyik kiemelkedő eredménye az Ötödik 
Kohéziós Jelentésről szóló Tanácsi Következtetések 
előkészítése és elfogadása volt. A Kohéziós Politika területén első 
alkalommal került sor ilyen magas szintű hivatalos dokumentum 
elfogadására, az Általános Ügyek Tanácsának 2011. február 21-i 
ülésén. A Tanácsi Következtetésekben azonosítottuk a tagállamok 
közötti konszenzusos tématerületeket, ezzel egyidejűleg 
meghatároztuk a további vitára szoruló kérdéseket, előkészítve 
ezzel a Tanács munkájának folytatását. A tagállamok egyetértettek 
abban, hogy a Kohéziós Politika az európai integráció egyik 
legfontosabb eszköze, és hogy annak hatékonyságát növelni kell. 
Az Általános Ügyek Tanácsának ülésén a miniszterek 
orientációs vitát is folytattak és megerősítették 
elkötelezettségüket egy erős Kohéziós Politika mellett. 

 2011. március 29 – március 30-án zajlott a területfejlesztésért 
felelős igazgatók ülése Budapesten. A főigazgatók 
közreműködésével ekkor vált véglegessé a TA2020 szövegét, így 
azt a május 19-i informális ülésre a magyar elnökség a miniszterek 
számára beterjeszthette. 
 

 A magyar elnökség a Kohéziós Politika jövőjéről szóló magas 
szintű találkozót rendezett 2011. március 30 - április 1. között 
Budapesten A konferencián átfogó vitát folytattunk a tematikus 
koncentráció, a rugalmasság, valamint a Kohéziós Politika 
eredmény-orientált megközelítésének témaköreiről. Ez utóbbi 
találkozó eredményeként a küldöttek elfogadták a tematikus 
koncentráció kettős célkitűzését, azaz az Európa 2020 Stratégiával 
történő összehangolást és a Kohéziós Politika hatékonyságának 
növelését, kiemelve, hogy az utóbbi az erősebb cél. A résztvevők 
rámutattak arra: a hatékony Kohéziós Politika érdekében 
rugalmasságot kell biztosítani a tagállamok és a régiók számára, 
hiszen minden régiónak a saját adottságaiban rejlő potenciálok 
lehető leghatékonyabb kiaknázását kell lehetővé tennünk. A 
tagállamok határozottan támogatták a Kohéziós Politika eredmény-
orientált megközelítésének fokozását. Hangsúlyozták, hogy az 
ennek érdekében meghatározandó új feltételeknek építeniük kell a 
korábbi tapasztalatokra és azok nem növelhetik az adminisztratív 
terheket.  
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 A magyar elnökség fél éves időszaka alatt intenzív munka folyt a 
tanácsi Strukturális Intézkedések Munkacsoport (SAWP) 
keretében is. A Tanácsi Következtetések előkészítése mellett 
az SAWP ülések a Kohéziós Politika jövőjét érintő 
kulcskérdésekre koncentráltak. 

 A fő elnökségi eseményünk a kétnapos informális miniszteri 
találkozó volt. Az első napon a területfejlesztésért felelős 
miniszterek elfogadták a TA2020 stratégiai dokumentumot. A 
Területi Agenda 2020 egy olyan célorientált stratégia, amely 
meghatározza a területi dimenzió helyét az Európa 2020 stratégia, 
a kohéziós politika, és a különböző ágazati politikák 
kapcsolatrendszerében, egyben kijelöli a területi kohézió erősítését 
szolgáló intézkedések legfőbb szereplőit. 

 A megújított Területi Agenda útnak indításával nemcsak a 
területfejlesztés új alapjait fektettük le, hanem valamennyi uniós 
politika, így a kohéziós és ágazati fejlesztések számára is közös 
vezérelvet sikerült meghatározni. A magyar elnökség a Területi 
Agenda széleskörű kormányközi konzultációban folytatott 
felülvizsgálati folyamatának zárásaként elnökségi 
következtetéseket adott közre. Ebben is a tagállamok által 
egységesen elfogadott elv, az integrált, területi alapú, többszintű 
partnerségben végrehajtandó fejlesztések igényét deklarálta. 
 

 A május 20-ai miniszteri találkozó egyik kiemelt politikai üzenete az 
eredményes kohéziós politika fenntartása volt. Ezenfelül 
útmutatást fogalmaztunk meg a Bizottság számára a hamarosan 
bemutatásra kerülő jogszabály-csomag tartalmáról.   

 Ki szeretném emelni, hogy a tagállamok magas politikai szinten is 
határozottan és egységesen foglaltak állást a Kohéziós Politika 
eredmény-orientációja és hatékonyságának további erősítése 
mellett. Ez a példamutató elköteleződés és szemlélet ösztönzően 
hathat más politika-területek számára is.  

 Erőfeszítéseink tükrében úgy gondoljuk, hogy a magyar elnökség 
sikeresen elérte céljait. Minden tőlünk telhetőt megtettünk a 
kulcsfontosságú stratégiai kérdések közös értelmezésének 
kialakításáért, az esetleges félreértések rendezéséért. 
Megvizsgáltuk a felmerült elképzelések megvalósításának 
kockázatait is.  

 Azt gondolom, hogy ez a munka megfelelően előkészítette a 
terepet a soron következő elnökségi trió számára a 
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rendelettervezetek hivatalos tárgyalásaihoz, és ezáltal hozzájárult 
ahhoz, hogy a 2013 utáni Kohéziós Politika programjai időben 
elindulhassanak. 
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Zárszó 

 Végezetül engedjék meg, hogy köszönetemet fejezzem ki a 
Regionális Fejlesztési Bizottság képviselőinek a magyar 
elnökség során nyújtott támogató együttműködésükért. A 
szakbizottság magas szintű szakmai munkával, jelentéseivel és 
elnökségi rendezvényeinken aktív részvételével érdemben 
segítette munkánkat. 

 Fontos időszak áll előttünk. A jövő Kohéziós Politikája jelentős 
előkészítést igényel, és fontosnak tartjuk, hogy a folyamat mielőbb 
kezdetét vegye.  

 A magyar elnökség utolsó előtti napján megjelent az Európai 
Bizottság Többéves Pénzügyi Keretre vonatkozó javaslata, mely 
kijelöli a jövőbeli tárgyalások kereteit. Lengyel kollégáink nagy 
feladat előtt állnak, hiszen hamarosan a Bizottság kohéziós 
politikára vonatkozó jogszabály-tervezetei is ismertté válnak.  

 A Lisszaboni Szerződés alapján már új eljárásban kerül sor a 
jogszabály-tervezetek tárgyalására, amelyben az Európai 
Parlament megerősített szerepet kap.  

 A jogszabály-tervezetek tárgyalása során kérem, hogy az általunk 
összeállított és Önökhöz is eljutatott elnökségi összefoglalóban 
található következtetéseket is hasznosítsák. 

 Bízom abban, hogy az előttünk álló kihívásokkal teli időszakban 
sikerül egy olyan Kohéziós Politikát kialakítanunk, amely elősegíti a 
források eredményes, hatékony és az Európa 2020 Stratégiát 
támogató felhasználását. Az eddigiekhez hasonlóan számítunk 
ebben a képviselők támogatására. 

 Köszönöm megtisztelő figyelmüket! 

 


